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گزارش اختصاصی

رئیس سازمان توسعه تجارت از آغاز ثبت سفارش واردات با استفاده 
از رمزارزها خبر داد.

علی رضا پیمان پاک در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: این 
هفته اولین ثبت سفارش رسمی واردات با رمز ارز به ارزشی معادل ۱۰ 
میلیون دلار با موفقیت صورت گرفت.به گفته وی، تا پایان شــهریور 
ماه، استفاده از رمز ارزها و قراردادهای هوشمند به صورت گسترده در 

تجارت خارجی به کشورهای هدف عمومیت خواهد یافت.

پیش از این هیئت دولت در پاییز ۱۳۹۹ مصوب کرده بود: بر اساس 
این اصلاحیه، رمز ارزهای استخراج شده بر اساس مجوزهای صادره 
این تصویب نامه صرفاً برای تأمین ارز واردات کشــور و براســاس 

مقرراتی که بانک مرکزی تعیین می کند، قابل مبادله خواهند بود.
هم چنین، اســتخراج کنندگان باید رمز ارز دست اول تولیدشده را تا 
سقف مجاز و به صورت مستقیم )بدون واسطه( به کانال های معرفی 

شده بانک مرکزی عرضه کنند.

افزون بر این، سقف مجاز رمز ارز استخراج شده و قابل مبادله توسط 
هر واحد استخراج کننده، بر اساس میزان انرژی مصرف شده از سوی 
آن واحد، طبق دســتورالعملی که توسط وزارت نیرو تدوین می شود، 

تعیین و به صورت دوره ای به بانک مرکزی اعلام می شود.
در زمستان سال گذشته نیز جلسه کارگروه مشترک ارزی میان وزارت 
صمت و بانک مرکزی برای نهایی کردن ساز و کار استفاده از رمزارزها 

در تجارت خارجی برگزار و مقدمات اجرایی آن تصویب شده بود.

آغاز واردات ایران با استفاده از رمزارزها

شهرستان
اخبار کوتاه 

انتقاد وزیر صمت از صنعت خودرو؛

 خودروی اقتصادی و 
محصول جدید نداریم

وزیر صمت با بیــان اینکه هم اکنون تولیــد خودرو کمتر 
از ظرفیت اســت، گفت: ما خــودروی اقتصادی و محصول 
جدیدی نداریم که متناســب با تقاضــا و قدرت خرید عموم 

مردم باشد.
سید رضا فاطمی امین اظهار کرد: نمی توانیم از همه ظرفیت 
خودروسازی کشور استفاده کنیم، زیرا ما خودروی اقتصادی و 
محصول جدیدی نداریم که متناسب با تقاضا و قدرت خرید 
عموم مردم باشــد.وزیر صمت افزود: اگر خودروسازان ما دو 
شیفت کار کنند ما برای امســال ظرفیت مونتاژ ۳ میلیون و 
۲۰۰ هزار دستگاه را داریم و اگر سه شیفت کار کنند ظرفیت 
بیشتر هم می شود، اما هم اکنون تولید کمتر از ظرفیت است، 
به طوری که که در ســال گذشــته فقط ۹۰۰ هزار دستگاه 
خودرو تولید شد. وی ادامه داد: نبود خودروی اقتصادی روی 
خط تولید یکی از نقایص صنعت خودروسازی است که البته 
شــرکت ایران خودرو تولید یک محصول جدید را آغاز کرده 
است ضمن اینکه ما هم در بخش واردات، مشوق هایی برای 

واردات خودروهای اقتصادی پیش بینی کرده ایم.
فاطمی امین گفــت: ضمن اینکه از دو خودروســاز بزرگ 
کشور خواسته ام تا تولید محصولات جدید را به سمت تولید 
خودروهای اقتصادی ســوق دهند تــا جایگزین محصولاتی 

مانند تیبا بشوند.

وزیر نیرو اعلام کرد؛

 صرفه جویی ۴٠ درصد مردم 
در مصرف برق

وزیر نیرو بــا بیان اینکه ۴۰ درصد مــردم در مصرف خود 
صرفه جویی کردند، گفت: برای هفته آینده پیش بینی می شود 
که شهرهای شمالی کشور شاهد افزایش دما باشند و در این 

صورت مصرف برق افزایش خواهد داشت.
علی اکبــر محرابیان درباره وضعیت مصرف برق در کشــور 
اظهار کرد: صنعت برق در ابتدای تحویل دولت ســیزدهم با 
مشــکلات فراوانی در بخش تأمین برق مردم و رضایتمندی 
روبــرو بود کــه در این رابطه یک برنامــه ۱۰۰ اقدامی را با 
حمایت دولت و مجلس تدوین و با همکاری و مشارکت مردم 
این برنامه را اجرایی کردیم. مهم ترین محورهای این برنامه 
افزایش ظرفیت نیروگاهی، به کارگیری و تعمیرات اساســی 

تمام نیروگاه های موجود و مدیریت مصرف بود.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: تا امروز دو سوم از مسیر اوج مصرف 
برق تابستان را پشت سر گذاشتیم و با کمترین مشکل توانستیم 
این دوره را سپری کنیم.محرابیان با بیان اینکه ۴۰ درصد مردم 
در مصرف خود صرفه جویی کردند، گفت: این ۴۰ درصد پاداش 

صرفه جویی در مصرف برق خود را دریافت کردند.
وی درباره شــرایط ســخت صنعت برق در وضعیت کنونی 
آب وهوایی کشــور، افزود: متوســط دمایی کشور نسبت به 
ســال گذشته یک درجه بیشتر شــده و در برخی نقاط مانند 
اســتان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان و حتی شمال غرب 
کشور ۴ الی ۵ درجه افزایش دما را شاهد هستیم. برای هفته 
آینده هم پیش بینی می شود که شهرهای شمالی کشور شاهد 
افزایش دما باشــند و در این صــورت باعث افزایش مصرف 
برق خواهد شــد. محرابیان بر لزوم تداوم همکاری مردم در 
زمینه صرفه جویی مصرف برق تأکید و خاطرنشــان کرد: اگر 
همکاری و صرفه جویی مردم مانند روزهای ابتدایی تابستان 
امسال تداوم داشته باشــد، از روزهای باقیمانده تابستان نیز 
با کمترین مشــکل عبور خواهیم کرد چرا که در حال حاضر 
نیازمند همکاری مردم و صرفه جویی آن ها هستیم. وی ادامه 
داد: بارش ها ممکن اســت به صورت نقطه ای باعث کاهش 
دما شــود، زمانی که رطوبت در کشــور بــالا می رود، باعث 
افزایش مصرف برق شده و در این شرایط نیاز به صرفه جویی 
بیشــتری داریم.وزیر نیرو درباره وضعیــت مصرف برق در 
تابستان امســال، گفت: اوج مصرف برق کشور در تابستانی 
که پشت سر گذاشتیم حدود ۶۹ هزار و ۲٧٨ مگاوات بود، در 
حالی که تقاضای مصرف در ســال گذشته ۶٧ هزار مگاوات 
بوده اســت. محرابیان ادامه داد: تقریباً نسبت به سال گذشته 
تقاضای مصرف برق ۵ درصد افزایش پیدا کرده که نشــانگر 

رشد مصرف در کشور است.

از سوی وزیر راه؛

قیمت بلیت پروازهای اربعین ۶ میلیون 
تومان اعلام شد

وزیر راه و شهرسازی گفت: برای جلوگیری از نابسامانی های 
فروش بلیــت و انجام پروازهای اربعین بخشــنامه ای صادر 
می کنیم و اگر لازم باشــد خودم کارهــا را رها می کنم و در 

فرودگاه حضور می یابم.
رستم قاســمی در حاشیه جلســه کمیته حمل و نقل ستاد 
اربعین اظهار داشت: بر اساس جلسات اربعین قرار است حدود 
۵ میلیــون نفر جابه جایی مســافر در این ایام انجام شــود و 
سهم همه ناوگان ها مشخص شده است. وی بیان کرد: سهم 
راه آهن در جابه جایی زوار اربعین حدود ۳۰۰ هزار نفر و سهم 
حمل و نقل هوایی ۶۰ هزار نفر است و مابقی زائران از طریق 
حمل و نقل جاده ای جابه جا می شــوند.وزیر راه و شهرسازی 
گفت: با توجه به اینکه شهریورماه اوج سفرهای داخلی است 
از مردم تقاضا می شــود در این ایام از وســایل حمل و نقل 
شخصی خود نیز استفاده کنند.قاسمی که با خبرگزاری صدا 
و ســیما مصاحبه می کرد، گفت: در ســفر حج امسال فقط با 
ایران ایر ۴۰ هزار نفر مســافر جابه جا کردیم در حال حاضر 
۵ شرکت هواپیمایی باید همین تعداد مسافر را جابه جا کنند.

وی درباره قیمت بلیت پروازهــای اربعین بیان کرد: قیمت 
بلیت هواپیما همان ۶ میلیون تومان و قیمت بلیت قطار هم 
فعلًا ۲۵۰ هزار تومان اســت اما قیمت نهایی اتوبوس و قطار 

را از طریق رسانه ملی به مردم اطلاع رسانی خواهیم کرد.
پپوزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: فــروش دلاری بلیت 
هواپیما فعلًا ممنوع است اما ممکن است بعداً تغییراتی ایجاد 
شــود ضمن اینکه با شــرکت های هواپیمایی خاطی در این 
زمینه برخورد شده و مجوزهایی هم لغو کردیم و به سازمان 

تعزیرات نیز معرفی شده اند.

   میترا لارستانی 

ســهم فرش و صنایع دستی با ٧۰۰ تن صادرات 
بــه ارزش بیش از ۱۵ میلیــون دلار در فروردین 
امســال، از کل ارزش صادرات غیرنفتی فقط ۰.۴ 
درصــد بوده و نکته جالب اینکــه با وجود کاهش 
وزن صادرات ایــن محصولات، ارزش آن افزایش 

یافته است.
بر اســاس گــزارش عملکرد تجــارت خارجی 
فروردین امســال که از سوی وزارت صمت منتشر 
شده، کل صادرات غیرنفتی شــامل پتروشیمی و 
میعانات گازی، معدن و صنایع معدنی، کشــاورزی 
و صنایع غذایی، فرش و صنایع دســتی و صنعت 
)کلیه صنایع تولیدی به جز صنایع فوق( در ماه اول 
امســال معادل بیش از هفت میلیون تن به ارزش 

حدود ۳.٧ میلیارد دلار بوده است.
در این میان ســهم فرش و صنایع دستی با ٧۰۰ 
تن به ارزش بیش از ۱۵ میلیون دلار، از کل ارزش 
صادرات غیرنفتی فقط ۰.۴ بوده اســت. صادرات 
فرش و صنایع دســتی در ماه اول امسال به لحاظ 
وزنی و ارزشــی به ترتیب ۵۳ درصد کاهش و ۲۶ 

درصد افزایش داشته است.
بر اساس این آمار در ماه اول امسال فقط ۲۰۰ تن 
فرش دســتباف به ارزش دو میلیون دلار از کشور 
صادر شده که نســبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰ 
به ترتیب به لحاظ وزنی و ارزشــی ۲٧ و دو درصد 

افزایش داشته است.
همچنین در مدت یاد شده ۵۰۰ تن صنایع دستی 
به ارزش ۱۳ میلیون دلار صادر شده است. بر این 
اســاس در فروردین امسال نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل وزن صادرات صنایع دستی ۶۲ درصد 
افت داشــته، اما ارزش آن ۳۱ درصد افزایش یافته 

است.
وضعیــت تولید و صــادرات فرش دســتباف در 
ســال های اخیر دچار مشــکلات فراوان بوده، به 
طوری کــه طبق اعلام گمرک، صــادرات فرش 
دستباف در سال ۱۳٧۲ به اوج خود رسیده و حدود 
دو میلیارد دلار بــوده و برای پنج تا هفت میلیون 
نفر شــغل ایجاد کرد، اما به تدریج کاهش یافته، 
به طوری که به حدود ۲۴۰ میلیون دلار در ســال 
۱۳۹٧ و پس از اعمال تحریم ها به ٧۰ میلیون دلار 
در ســال ۱۳۹٨ و ۵۰ میلیون دلار در سال ۱۳۹۹ 
و ۶۴ میلیون دلار در ســال گذشــته رسیده است. 
اشــتغال مســتقیم این صنعت نیز در حال حاضر 

معادل یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر است.
تحریم هــای بین المللی، تعهــد ارزی، قطع بیمه 
قالیبافان از ســوی مجلس، مشــکلات مربوط به 
تمدید کارت های بازرگانی و ماده ۱۲۱ قانون امور 
گمرکی که اجازه نمی دهد فرش هایی که بازار های 
مختلف انباشته شده یا برای تعمیر نیاز به بازگشت 
به کشور دارد وارد شود، از جمله مشکلات صنعت 

فرش دستباف است.
۹۰ درصد فرش دستباف ایران روی 

ریل صادرات
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان فرش دستباف 
تهران گفت: تولید و صادرات فرش دستبافت ازمالیات 

معاف اما فروش فرش ازمالیات معاف نیست.
»ســید مجتبی عراقچی« در برنامه زنجیره رادیو 
اقتصاد افزود: اگر فروشــندگان فــرش از مالیات 
معاف شــوند تعداد فروشــندگان فرش در سراسر 

ایران هر روز نسبت به گذشته بیشتر خواهد شد.
وی اظهارداشــت: ســرمایه های راکدی که به 
سمت خرید طلا، ســکه و حتی ملک حرکت می 
کند همه این ســرمایه ها به سمت فروش فرش 
ســرازیر و رونق خوبی در بازار ایجاد می شود و در 
ضمن به صادرات فرش نیز کمک شــایان توجهی 

خواهد کرد.
اتحادیه صنف فروشندگان فرش دستباف  رئیس 
تهران گفت: تولید فرش از مالیات معاف اســت و 
صادرات فرش نیز به دلیل تشــویق صادرکنندگان 
به صادرات فــرش از مالیات بــر ارزش افزوده و 

مالیات فروش معاف هستند.
وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه اتحادیه صنف 
فروشندگان فرش دستباف تهران ۱٧۰۰ نفر عضو 
دارد، افزود: اکنون شــمار بافندگان فرش دستباف 

در تهران ۳۰ هزار نفر است.
عراقچی ضمن اشــاره به ایــن جمله که فرش 
دســتباف ایران نماد فرهنــگ، ذوق و هنر ایرانی 
است، اظهارداشت: حفظ و صیانت از هنر - صنعت 

فرش دستباف بسیار حائز اهمیت است.
وی اضافه کرد: ســالانه بیش از ۹۰ درصد فرش 
دســتباف ایران روی ریل صادرات قرار می گیرد و 

ارز قابل توجهی وارد مملکت می کند.
اتحادیه صنف فروشندگان فرش دستباف  رئیس 
تهــران گفت: اگر فروش فــرش از مالیات معاف 
شــودضمن رونق بخشی به تولید موجب می شود 
تعداد فروشندگان و خریداران فرش در جامعه زیاد 
و بــه یک معنا چرخ هنر-صنعت فرش دســتباف 

کشور بطور مرتب و با سرعت بچرخد.
وی به رادیو افزود: قسمتی از بازار تهران به اسم 
عباس آباد معروف اســت و این بازار روزی قطب 

فروش فرش ایران بود.
عراقچی اظهارداشت: متاسفانه امروز این بازار به 
بازار فروش لباس زنانه تولید کشورهای اندونزی، 

مالزی و ترکیه تبدیل شده است.
وی در ادامــه با بیان اینکه کمــک دولت باعث 
رونق فرش دستباف می شود، گفت: سالانه دولت 
به دو کارخانه خودروســازی کمک شایان توجهی 
می کند تا شاید ۲۰۰ هزار کارگر این دو مجموعه 

بیکار نشوند.
اتحادیه صنف فروشندگان فرش دستباف  رئیس 
تهران افزود: اکنون یک کارخانه در ایران با بیش 
از دو میلیون نفر کارگر بافنده و هنرمند زحمتکش 
فرش در حال تعطیلی است و متاسفانه دولتمردان 
قدمی حتی کوچک درراستای کمک و جلوگیری از 

تعطیلی این کارخانه برنمی دارند.
وی یادآورشد: هنر- صنعت فرش دستباف ایران 
نیازمند توجه، کمک، حمایت و تشویق همه جانبه 

است چرا که در ایجاد اشتغال، رونق تولید، توسعه 
صادرات غیر نفتی، ارزآوری و خیلی موارد دیگر در 

کشوربسیار نقش آفرین است.
۳۵ هزار اشتغال جدید در حوزه فرش 

دستباف ایجاد شد
معاون صنایــع عمومی وزارت صمت گفت: بیش 
از ۳۵ هزار اشــتغال جدید درحوزه فرش دستباف 
طی ســالهای ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۰ ایجاد شد همچنین 
۴۶ درصد رشد تولید و ۱۰ درصد افزایش صادرات 

ثبت شده است.
محمدمهــدی بــرادران درآییــن اختتامیه اولین 
جشنواره ملی قالی فاخر ایران که در اتاق بازرگانی 
اصفهان برگزار شد در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
بــرای احیای جایــگاه فرش دســتباف در عرصه 
بین المللی جشــنواره های مختلف، مسابقات متنوع 
وکارهــای مقدماتی در راســتای جایگاه و اصالت 
فرش دســتباف و برند و شناسنامه آن برگزار شده 

است.
وی با بیان اینکــه اکنون مجموع صادرات فرش 
دســتباف عدد قابل توجهی نیست، ادامه داد: هنوز 
به نسبت ســایر اقلام صادراتی عدد پایین است و 
بــا ایده آل فاصله دارد و برای دو برابر شــدن نرخ 

صادرات هدف گذاری کرده ایم.
معــاون صنایع عمومی وزارت صمــت افزود: در 
قالب جشــنواره قالی فاخر تلاش داریم که ضمن 
ســنجش اصالت فــرش قیمت واقعــی آن را از 
جهان مطالبه کرد و ســرمایه در گردش تولیدات 
و صادرات فرش را با همکاری دستگاه هایی چون 
میراث فرهنگی، کمیته امداد و بنیان علوی و سایر 
نهادها تسهیلات و منابع مالی که امسال به صورت 
ویژه از ســوی دولت و با همکاری خوب مجلس 

شورای اسلامی افزایش دهیم.
رئیس مرکز ملی فرش نیز در جمع خبرنگاران با 
بیان اینکه بدنبال اعتلای فرش دستباف در سطح 
ملی و جهانی و الگوسازی آن در نخستین جشنواره 
قالی فاخر هستیم، ادامه داد: در آینده نزدیک دبیر 
خانه دائمــی و بین المللی فرش فاخر در اســتان 
اصفهان با همکاری اتحادیه صادر کنندگان، اتاق 

بازرگانی و سازمان صمت راه اندازی خواهد شد.
فرحناز رافع با بیان اینکه در جشــنواره آتی از فرش 
تاجیکستان، ازبکستان و آذربایجان و دیگر کشورها در 
صورت کسب رسته تجلیل خواهد شد، افزود: مدیریت 
دانش فرش در جهان با ایران است و با اعطای جایزه 
به فرش دستباف دیگر کشورها، ارزش افزوده برای 

فرش دستبافت ایجاد خواهد شد.
وی همچنین بــه راه اندازی نظــام ارزیابان فرش 
دستباف اشاره کرد و افزود: این نظام برای ارزشیابی 
و مشــاوره فرش دستباف راه اندازی و همچون نظام 

مهندســی، پزشــکان و پرســتاری، انجمن فرش 
دست باف و دانش اموختگان آن نظامی خواهند داشت 

و در شناسنامه فرش گواهی اصالت آن قید شود
رئیس مرکز ملی فرش با اشــاره به اینکه یکسال 
و نیم تلاش شد که فرش دستباف را شناسنامه دار 
و ارزش افزوده برای فــرش ایجاد کنیم و این در 
حالی اســت که امروزه با ربات و بدون گره فرش 
را مــی بافند و تولید می کننــد که برای حمایت از 
مشــتری و مصرف کننده شناســنامه برای فرش 

تعریف شده است.
تخصیص تسهیلات ارزان قیمت برای تولید کننده 
به عنوان پیشــران و پشتیبانی از فرش دستباف به 
صــورت مجتمع هــا و کارگاه هــای قالی بافی و 
سری بافی، توســعه بازار و بازار سازی و راه اندازی 
نمایشگاه فرش دستباف در حاشیه بازی های جام 
جهانــی قطر از دیگر اقدامات و اهداف جشــنواره 

قالی فاخر است.
وی با بیان اینکه هر کشــور با یک نام و نشــان 
تجاری شناخته شده است که سفیر فرهنگی ایران 
در جهان فرش دســتباف است، اضافه کرد: فرش 
دستبافت در عرصه دیپلماسی اقتصادی و فرهنگی 

می تواند نقش آفرین باشد.
رشد ۱۹ درصدی صادرات فرش 

دستباف ایران
رئیس مرکز ملی فرش ایران از رشد ۱۹ درصدی 
صادرات فرش دســتباف طی ســه ماهه نخست 
ســال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

خبر داد.
فرح ناز رافع با اشاره به اینکه هفته  فرهنگی فرش 
دســتباف در سطح شهرســتان ها برگزار می شود، 
اظهار داشــت: فرش هریس در ســطح کشــور و 
همچنین جهان شناخته شده است و فرش اهر هم 
ارزش و جایــگاه کمتر از هریس ندارد به طوری که 
بافت فرش های نفیس به دست جوانان توانمند اهر 

زبان زد خاص و عام است.
رئیس مرکز ملی فرش ایران افزود: جوانان اهری 
و هریســی در بافت، تولید مواد اولیه و بازاریابی و 
فروش فرش دســتباف و نفیس توانمندی خاصی 
دارند و این نشــان می دهد که هنر صنعت فرش 
در بین جوانان حفظ شــده و بــه آیندگان تحویل 

می شود.
وی، عدم جانشین پروری در هنر صنعت فرش را 
از مشــکلات حوزه فرش آذربایجان شرقی عنوان 
کرد و گفت: خوشــبختانه جوانان اهر و هریس در 
حوزه فرش فعالیت خوبی دارند و بر اســاس آن چه 
که ما مشــاهده کردیم هنر صنعت فرش در اهر با 

کمی توجه به اوج می رسد.
رافــع از پرداخــت تســهیلات بــه قالی بافان و 
تولیدکنندگان فرش دستباف در شهرستان های اهر 
و هریس خبر داد و یادآور شد: برگزاری کارگاه های 
آموزشــی در حــوزه رنگرزی طبیعــی، بازاریابی، 
خلاقیت و نوآوری، کسب و کارهای نوین در حوزه 
فرش دستباف در دستور کار مرکز ملی فرش ایران 
اســت و همچنین این ظرفیت آموزشی در توسعه 
صنعت فرش آذربایجان شــرقی به خصوص اهر و 

هریس به کار گرفته خواهد شد.
رئیس مرکز ملی فرش ایران با انتقاد از عدم تأمین 
بودجه برای تحت پوشــش قــرار دادن قالی بافان 
در کشــور گفت: با حمایت هــای دولت و مجلس، 
اتفاقات خوبی در حوزه فرش دســتباف می افتد، به 

عبارتی دولت ســیزدهم به حوزه فرش دستباف از 
لحاظ پرداخت تسهیلات و برپایی نمایشگاه توجه 
ویــژه ای دارد. امیدواریم در لایحه بودجه ۱۴۰۲ با 
حمایــت دولت و مجلس میزان بودجه برای تحت 
پوشش قرار دادن قالی بافان در کشور افزایش یافته 

و دارای ردیف بودجه مشخص باشد.
وی در پاســخ به ســؤالی مبنی بر این که میزان 
صــادرات فرش دســتباف ایران چگونه اســت؟ 
خاطرنشان کرد: در ســه ماهه نخست سال جاری 
میزان صادرات فرش دستباف ایران نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۱۹ درصدی داشته است.
تحریم          ها صادرات فرش دستباف را 

سخت کرده است
مرتضــی میــری عضــو هیات رئیســه اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف با 
بیان اینکه چالش          های صادرات در بخش فرش نیز 
مثل ســایر بخش ها با مسئلۀ تحریم ها و شرایطی 
که به واسطه آن در داخل به وجود آمده گره خورده 
است،گفت:»شکل روابط بین          المللی تحریمی،کار را 
برای فعالان اقتصادی سخت کرده است؛ ما مراودۀ 
بین          المللی نداریم یا حداقل می شود گفت مراودات 
به ســختی انجام می گیرد. به ایــن ترتیب دور از 
انتظار نیســت که بازارهایمان را کم کم از دســت 
بدهیم،هرچند تاکنون به هر نحو ممکن،ســطحی 

از مراودات را باقی نگه  داشتیم«.
وی در توضیح بیش تر در این باره گفت:»تحریم          ها 
شرایط سختی ایجاد کرده اند؛ مثلا در داخل موجب 
تصویب قوانینی شده است که دست صادرکننده را 
بیش از پیــش می          بندد،مثل رفع تعهد ارزی. وقتی 
این قانون تصویب شــد نظری به ماهیت متفاوت 
فرش به عنوان یــک اثر هنری نداشــت؛ به این 
معنــی که فرش هنگامی که صادر می شــود تازه 
و همزمان فرآیند فروش آن آغاز می شــود؛ چراکه 
طالب فرش اول بایــد آن را رویت کند. بارها این 
مســئله را گوشــزد کرده          ایم که نمی شود با فرش 
صادراتی ماننــد دیگر اقلام برخــورد کرد و بازۀ 
زمانی مشــخصی برای بازگشت ارز آن مشخص 
کرد که همان ابتدا،یعنی سال ۱۳۹٧ سبب شد این 
بازه را کمی طولانی          تر کنند و تا یک ســال  زمان 
برای رفع تعهــد ارزی بگیریم،اما تجربۀ این ۳،۴ 
ســال  به ما می گوید این فاصلۀ زمانی نیز راهگشا 
نیســت. برخی کارت های بازرگانی به همین دلیل 
در این مدت باطل شد و بازرگانان صدمه خوردند«.

وی سوم مردادماه،در بخش دیگری از سخنان خود 
اظهار کرد:»یک مشکل اساسی دیگر فرش ابریشم 
است که یکی از مهم ترین صادرات ما است. نیازمند 
ابریشم باکیفیت هستیم اما امروز ابریشمی که تولید 
می شود،نه کمی و نه کیفی جوابگو نیست،هرچند ما 

همچنان از آن استفاده می کنیم«.
وی افــزود:»در وزارت جهــاد در ایــن زمینــه 
سیاســت نادرست انحصار را پی گرفتند و در بهمن 
ســال ۱۳۹۹ نیز با افزایش قیمــت،آن را به ۱۵ تا 
۲۶  هزار  تومــان افزایش دادند. ما اعتراض کردیم 
که با لابی در وزارت جهاد به جایی نرســید. آقای 
جهانگیری مســتقیما دســتور پیگیری داد اما در 
نهایت در این دولــت گفتند وزارت جهاد حق وتو 
دارد و عمــلا دولت،وقعی به مشــکلات ما ننهاد. 
امــروز و بعد از حــذف ارز ۴۲۰۰ در واقع این رقم 
به ۱۵۰ هزار تومان رسیده است؛ این وضعیت یعنی 
از بین رفتن کامل صادرات فرش قم و اصفهان«.

پهن کردن دوباره قالی فاخر ایران
گزارش »امتیاز« در مورد سهم فرش از صادرات غیرنفتی؛

متوســط قیمت مســکن در تهران قله جدیدی 
را فتح کرد، ولی شــاهد افــت ۲۵ درصدی حجم 
معاملات بودیم. بیشترین کاهش تقاضا در مناطق 

۹، ۱۵ و ۱۰ به چشم می خورد
منطقه پنــج محبوب ترین نقطه تهــران در بازار 
مسکن پایتخت است. طبق آخرین آمار های رسمی 
حدود ۱۵ درصد از کل معاملات مسکونی تهران در 
این محدوده شــهر منعقد شده، اما تعداد واحد های 
خرید و فروش شده در همین منطقه نسبت به ماه 
قبل ۲۵ ریزش داشــته. براساس آمار ها این رقم را 
می توانیم بــه کل پایتخت تعمیم بدهیم و بگوییم 
باوجود اینکه تیرماه امســال متوسط قیمت مسکن 
در تهران قلــه جدیدی را فتح کرد و به متری ۴۱ 
میلیون و ٧۰۰ هزار تومان رســید، ولی شاهد افت 
۲۵ درصــدی تعــداد معاملات مســکونی بودیم. 
آب شــدن یک چهارم از تعداد معاملات مسکونی 
پایتخت طی تیرماه امســال با شــدت مختلفی در 
کل مناطق ۲۲ گانه دیده می شــود و در مناطق ۹، 
۱۵ و ۱۰ بیشترین کاهش تقاضا به چشم می خورد.

کاهش تعداد معاملات مسکن در 
محبوب ترین مناطق تهران

منطقــه پنج تهران به تن هایی ۱۵ درصد از ســهم 
معاملات مســکن تهران را به خــود اختصاص داده 
اســت. از ۱۰ هزار و ۲۹۴ واحد خرید و فروش شده 
در کل تهران، هــزار و ۵۰۲ مورد در منطقه پنج رخ 
داده و بایــد این محدوده را محبو بترین نقطه در بازار 
مســکن تهران بدانیم. مناطق دو و چهار با سهم ۹ و 
هشــت درصدی از این حیث در رتبه های بعدی قرار 
می گیرند. با این حال تیرماه امسال در هر سه منطقه 

شــاهد کاهش معاملات رسمی مســکن بودیم. در 
منطقه پنج رقم هزار و ۵۰۲ معامله درحالی بیشترین 
تعداد خرید و فروش مسکن در تهران به شمار می رود 
که همین عدد در خرداد امســال هزار و ۹۹۶ معامله 
بوده است. در منطقه دو تعداد معاملات مسکن طی 
تیر ماه ۹۴۳ مــورد و در خرداد هزار و ۳۳٨ واحد بوده 
است. تعداد معاملات مسکن در منطقه چهار نیز تیرماه 
به عدد ۹۰۱ رسید درحالی که خرداد شاهد انعقاد هزار 

و ۱۲۶ واحد مسکونی بودیم.

کاهش تعداد معاملات مسکن در مناطق 
کم تقاضای بازار مسکن تهران

مناطــق ۱۹، ۲۰ و ۱۶ به ترتیــب کم تقاضاترین 
منطقه های تهران در بازار مسکن به شمار می روند. 
در منطقه ۱۹ تیرماه امســال شاهد خرید و فروش 
فقط ۵۶ واحد مســکونی ظرف ماه گذشته بودیم. 
یعنی با احتســاب روز های تعطیل رســمی، روزانه 
کمتر از دو واحد مســکونی در این منطقه دســت 
به دست شــده و همین تعداد هشت معامله کمتر 

از خرداد اســت. تیر امســال در منطقه ۲۰ تعداد 
معاملات مســکونی از ۱۴۴ بــه ۱۲۴ مورد تقلیل 
پیــدا کرد و در منطقه ۱۶ نیــز درحالی ۱۳۹ واحد 
مسکونی معامله شد که خرداد این رقم ۲۰۴ تا بود.
بیشترین کاهش معاملات مسکن در 

کدام مناطق رخ داد؟
منطقــه ۹ تهران تیرماه امســال بــا ریزش ۳٧ 
درصدی تعداد معاملات مســکن روبرو شــد. در 
این منطقه از شــهر درحالی شاهد خرید و فروش 

۱۶۹ واحد مســکونی بودیم که خــرداد این تعداد 
۲٧۲ تا بود. بعد منطقه ۹، بیشــترین کاهش تعداد 
معاملات مســکن پایتخت در مناطــق ۱۵ و ۱۰ 
به چشــم می خورد. جایی کــه در منطقه ۱۵ تعداد 
معاملات مســکونی با افت ۳۵ درصدی از ۶٧۰ به 
۴۳۲ واحد کاهش پیدا کرد. همچنین در منطقه ۱۰ 
تعداد معاملات مســکونی ظرف یک ماه از هزار و 
۲۴۹ به ٨۶۰ واحد تغییر کرد. یعنی تعداد معاملات 
مســکونی در این محدوده نســبت به خرداد ۳۱ 

درصد افت داشته است.
کمترین کاهش معاملات مسکن در 

کدام مناطق رخ داد؟
متوســط قیمت مســکن در تهران تیرماه امسال 
درحالی به قله ۴۱ میلیون و ٧۰۰ هزار تومان رسید 
و نسبت به خرداد تقریبا شش درصد رشد کرد که 
در تمامی مناطق ۲۲ گانه پایتخت شــاهد کاهش 
تعداد معاملات رسمی بودیم. طبق آمار های رسمی 
تعداد معاملات رســمی مســکن در تهران تیرماه 
امســال با افت ۲۵ درصدی نســبت به خرداد به 
۱۰ هزار و ۲۹۴ واحد مســکونی رسید. مناطق ۹، 
۱۵ و ۱۰ کــه بیش از ۳۰ درصد از حجم معاملات 
خود را از دست دادند، صدرنشین فهرست بیشترین 
کاهــش تعداد معاملات مســکونی در تهران طی 
تیر مــاه لقب گرفتند، اما در طرف مقابل در مناطق 
۱٨، ۱۹ و ۲۰ شاهد کمترین ریزش تعداد معاملات 
مســکونی بودیم. طوری کــه در منطقه ۱٨ و ۲۰ 
تعداد معاملات مسکونی ۱۳ درصد نسبت به خرداد 
کاهش پیدا کرد و این رقم در منطقه ۱۹ حدود ۱۵ 

درصد برآورد می شود.

تعداد معاملات مسکن در محبوب ترین مناطق تهران کاهش یافت؛

جزییات ریزش تقاضا در بازار مسکن   پایتخت


